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1. Opening en vaststelling agenda  
Alle leden zijn aanwezig evenals de algemeen secretaris, drie medewerkers en de 
communicatieadviseur van het NCad. 
 

2. Mededelingen  
Werkzaamheden en bijeenkomsten die mogelijk kunnen raken aan de 
werkzaamheden van het NCad zijn door de leden op verzoek vóór de vergadering 
schriftelijk ingebracht  
  
Coenraad is uitgenodigd door een medewerker van de SGF (Samenwerkende 
Gezondheidsfondsen)  voor een oriënterend gesprek over de primaire insteek en 
relevante stakeholders voor een onderzoeksprogramma 'Humane Meetmethoden' 
dat SGF wil opzetten binnen TPI. Dat zal gebaseerd zijn op een PPS (publiek 
private samenwerking) constructie, inclusief NWO (Nederlandse Organisatie voor 
Wetenschappelijk Onderzoek). 
 
Terugkoppeling door Europese Commissie georganiseerde internationale 
bijeenkomst in Brussel met andere Nationaal Comités op 15 en 16 november 
Het NCad lid Wim de Leeuw, dat bij de internationale bijeenkomst aanwezig is 
geweest geeft een terugkoppeling. Het betrof een inventariserende bijeenkomst 
waarbij harmonisatie van de projectbeoordeling, het detailniveau van een 
projectaanvraag en de relatie van NC’s met IvD’s en 3R Centra op de agenda 
stonden.  
Voor de bijdrage vanuit ons land heeft het NCad voorbesprekingen gehouden met 
CCD en IvD-Platform. 
 
Er bestaan grote verschillen tussen de Europese landen in de manier waarop NC 
en projectbeoordeling zijn geïmplementeerd; sommige landen hebben één 
centrale beoordelingsautoriteit terwijl anderen de verantwoordelijkheden 
gedecentraliseerd hebben georganiseerd. 
De NC’s zouden zich volgens de Europese Commissie meer moeten richten op 
harmonisatie van de projectbeoordeling door de competent authority (in 
Nederland: de CCD). Er is een onderscheid tussen de Midden- en Oost-Europese 
landen enerzijds en Noord, West-Europa anderzijds qua organisatie en het 
vereiste detailniveau van de voor projectbeoordeling aan te leveren gegevens. 
Ook in de beoordeling van projectaanvragen zijn er verschillen tussen de landen. 
Dat komt tot uiting wanneer een grensoverschrijdend project door de competent 
authorities van meerdere landen beoordeeld wordt. De Europese Commissie heeft 
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handreikingen opgesteld die enige harmonisatie dienen te bewerkstelligen. Deze 
worden nog ter beoordeling aan de NCP’s voorgelegd.  
Samenwerking met verschillende NC’s wordt door de aanwezige lidstaten van 
belang geacht. De in Stockholm georganiseerde bijeenkomst op 28 februari 2019 
wordt derhalve erg gewaardeerd door zowel de lidstaten als door de Europese 
Commissie. Vanuit het NCad zullen enkele leden en een medewerker aan die 
bijeenkomst deelnemen. 
 
Terugkoppeling gesprek met Directeur Generaal (DG) Agro en Natuur, Marjolijn 
Sonnema van het ministerie van LNV op 21 november 
De algemeen secretaris heeft samen met de voorzitter een gesprek met DG 
Sonnema gehad waar onder andere de rol van het NCad in TPI aan de orde kwam. 
Het was een constructief gesprek waarbij onder andere is afgesproken dat het 
NCad zich in dat kader vooral zal gaan richten op het monitoren van de 
streefbeelden.  
 
Terugkoppeling gesprek met Directeur Dierlijke Agroketens en Dierenwelzijn 
(DAD), Lieke Hendrix van het ministerie van LNV op 22 november 
De dag na het gesprek met DG Sonnema vond het gesprek met de directeur DAD 
plaats. In dat gesprek is bekeken op welke wijze een uitgebracht advies betere 
bekendheid kan worden gegeven in het veld. Het NCad zou zich meer kunnen 
richten op de implementatie daarvan. Afgesproken wordt dat het uitbrengen van 
een advies van tevoren met het beleid wordt afgestemd. 
 
 

3. Terugkoppeling van de kerngroep TPI op 13 december 
De voorzitter geeft een samenvatting van hetgeen is besproken in de kerngroep 
van TPI. Hij heeft daar medegedeeld dat het NCad vanuit haar rol als 
adviesorgaan geen onderdeel van de besluitvorming binnen TPI kan zijn. Derhalve 
is het voorstel om voortaan agenda-lid te zijn. Daarmee wordt ook de inzet van 
het ondersteunend bureau in het transitieteam op een andere wijze vormgegeven.  
  
In de NCad vergadering van 18 januari zullen de directeur van DAD en de 
regisseur van TPI een toelichting geven met betrekking tot de verschillende 
activiteiten binnen TPI en hun ambities in 2019. 
 
Actielijst 
 
CoP Zebravissen 
Tijdens de IvD-dag op 6 november heeft een lid van het NCad een presentatie 
gegeven waarbij tevens een oproep werd gedaan om deel te nemen aan de 
werkgroep die zich zal gaan richten op een CoP over zebravissen. Het doel is om 
deze CoP in gezamenlijkheid met het IvD-Platform op te stellen. Met het IvD-
Platform is afgesproken dat het NCad voor deze CoP penvoerder is en het 
voortouw neemt. Het NCad heeft ervaring met het opstellen van CoP’s middels 
werkgroepen en heeft de daarvoor benodigde capaciteit ter beschikking. Bij het 
opstellen van volgende CoP’s zal het IvD-Platform het voortouw nemen. In 
januari/februari zal een eerste bijeenkomst van de werkgroep zebravissen worden 
gepland. 
Er wordt bekeken door zowel het NCad als het IvD-Platform of deze werkvorm 
voor beide partijen bevalt. 
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Teenknip 
De beide verantwoordelijke NCad leden geven een toelichting over de stand van 
zaken. Om een beeld te krijgen over de omvang van de toepassing van de 
teenknip en de argumentatie daarvoor is een aantal grootgebruikers in Europa 
benaderd. Het blijkt dat de teenknip wordt toegepast, echter om verschillende 
redenen. Een van de redenen die werd aangedragen was vanwege de benodigde 
hoeveelheid materiaal voor genetische karakterisatie. Bij muizenpups van 
maximaal tien dagen oud is moeilijk te zien of daadwerkelijk enkel het eerste 
kootje wordt geknipt. 
Het is van belang om boven water te krijgen waarom de teenknip door 
verschillende instituten noodzakelijk geacht wordt. Daarom zal een aantal 
instanties nogmaals benaderd worden met een gedetailleerdere vraagstelling 
omtrent het toepassen van de teenknip en de omvang daarvan. Tevens zal na 
worden gegaan waarom in Nederland de teenknip op bepaalde locaties wel en op 
andere niet wordt toegepast. Een alternatief zou de oorknip zijn. De vraag ligt 
voor of dat op ethische gronden wel een verantwoord alternatief zou zijn, immers 
bij beide ingrepen wordt een inbreuk op de integriteit van het dier gedaan. De 
politieke wens is om naar alternatieven te zoeken. 
Het onderwerp zal in de vergadering van januari verder worden besproken, 
waarbij tevens de brief van de minister wordt toegevoegd aan de 
vergaderstukken. 
In het advies aan de minister zou het accent op de ethische kant moeten liggen 
Tevens zou een haalbaarheidsanalyse moeten worden gedaan waarbij de 
vergelijking met mogelijke alternatieven wordt gemaakt.  
 
Synthesis of Evidence (SoE) 
Het voornemen is om dit onderwerp in de vergadering van januari als hamerstuk 
in te brengen. Het verantwoordelijke NCad lid geeft een stand van zaken. Er is 
veel commentaar binnengekomen in de schriftelijke consultatie van leden van het 
Gebruikersplatform van de CCD, waardoor de kwaliteit van het stuk is 
toegenomen. 
 
Vacature  
De algemeen secretaris geeft een toelichting over de stand van zaken met 
betrekking tot de uitgezette vacature die in januari ontstaat door het vertrek van 
Henriette Bout. De vacature staat tot eind 2018 en de selectiegesprekken zullen 
half januari plaatsvinden. Daarbij zullen de voorzitter, de algemeen secretaris en 
de directeur van DAD aanwezig zijn. Tevens zal een NCad lid plaatsnemen in de 
selectiecommissie. Het is de verwachting dat er in april een nieuw lid is gekozen. 
Dan zal binnen het NCad tevens de plaatsvervangend voorzitter worden gekozen.  
 
Rondvraag 
Voor het 11th World Congress on alternatives and animal use in the life sciences 
dat in 2020 in Maastricht wordt gehouden heeft de voorzitter daarvan Prof. Dr. Jos 
Kleinjans gesproken met een aantal mensen van TPI om te bekijken op welke 
wijze TPI in het congres geïncorporeerd kan worden gegeven. 
 
Afspraken over de agenda indeling  

- De volgorde van agenda van de volgende vergaderingen wordt gewijzigd 
waarbij het onderdeel Mededelingen naar achteren wordt verplaatst. 



 
  
 
 

  
 

Datum 
December 2018 

 
 
 
 

  

 
Pagina 4 van 4 

 

- De actielijst wordt binnen een week na de vergadering rondgestuurd. 
- De NCad leden geven schriftelijk een week voor de vergadering eventuele 

werkzaamheden en bijeenkomsten die mogelijk kunnen raken aan de 
werkzaamheden van het NCad, door aan de secretaris van het NCad. 

 
 
Een verkorte besluitenlijst n.a.v. de reflectie bijeenkomst 

- Het begeleiden van een uitgebracht advies verdient meer aandacht 
waardoor de impact in het veld wordt vergroot. 

- Samenwerking met andere NC’s wordt versterkt 
- Samenwerking met CCD wordt geïntensiveerd 
- Samenwerking met IvD’s wordt gecontinueerd en laagdrempeliger 
- Accent van adviezen ligt op vervangen, naast verfijnen en verminderen 
- in een advies wordt in gelijke mate zowel de ethisch/maatschappelijk kant 

als de technische kant van een onderwerp belicht.  
 

  
 


